
A Magyar Szocialista Párt elnökének írt nyílt levelem, valamint a

írások és dokumentumok korlátlanul idézhetők és ismertethetők, de csak és kizárólag olyan 

összefüggésben, amelyből egyértelműen kiderül a magyar szocialista mozgalom megújulására, az MSZP 

megerősödésére, valamint tágabb értelemben a progresszív, demokrati

irányuló szándékom. Lázár András 

4. rész 

Az előző rész végén arról írtam, hogy az MSZP Budapesti Elnöksége 2009. decemberében éppen a párt miniszterelnök
Kongresszusának előestéjére hívta össze a Budapesti Párttanácsot, mégpedig azzal a feladattal, hogy az aktuálisan pozícióban, 
méghozzá a fővárosi MSZP-ben és a fővárosi önkormányzatban is pozícióban, és már a 2010
helyzetben lévő kádereit a 2010-es őszi választások önkormányzati listájára is bebetonozza. Tették ezt annak ellenére, hogy több 
kerületi szervezet látványosan, egy-két szervezet vagy fórum pedig kevésbé látványosan sürgette a 
megújítását.  

Valami változás azonban történt: Hagyó Miklós 
írt egy levelet. Függetlenül attól, hogy mi a levél 
végső mondanivalója, nem kerülhető meg, hogy 
ez a levél a szocialisták közéleti felelősségét és 
erkölcsi tisztaságának követelményét hónapok 
óta feszegető budapesti párttagság 
arculcsapása. „Az első szó a köszöneté” –
ebben Hagyó, és az ő személyes felelősségét, a 
zűrös ügyekben való részvételét firtató 
felvetéseket a szocialisták budapesti táborát ért 
politikai támadássorozatnak nevezi! 

Hagyó, mint írja, nagyon sok jelölést kapott a 
kerületi pártszervezetektől. Hát igen, ott volt a 
jelölők között a Budapesti Központi 
Pártszervezet is, – ha így értékelhetjük azt, hogy 
Havas Szófia a pártszervezet helyett és nevében
(és ellenére!) támogatta őt! Nagyon 
elgondolkodtató volt már akkor is, hogy a 24 
kerületi jogosítvánnyal rendelkező szervezet 
közül 17 a fővárosi lista első 10 helyén kívánta 
szerepeltetni a botrányos ügyekkel 
összefüggésbe hozott akkori főpolgármester
helyettest. Az pedig csak sokkal később derült ki, 
hogy előtte miképpen szereztek kerületi 
pozíciókat Hagyó korábbi munkatársai, 
bizalmasai, és az ő személyes támogatását bíró 
jövevények; - ami bizonyos mértékben 
magyarázatát adja a történteknek. 

Hagyó tehát, ha nem is lépett le, de hátrébb 
lépett az önkormányzati választások listáján. 
(Később aztán le kellett venni, de ez már egy 
másik történet.) 

Azt meg csak nagy erőfeszítések árán, és csak az 
MSZP Országos Elnökségének határozott 
közbelépésére sikerült elérni, hogy a 
budapestiek végül elhalasszák egy héttel az ominóz
párt országos listájáról és miniszterelnök-jelöltjének megválasztotta Mesterházy Attil
kellett.  

A háttérben nyilvánvalóan voltak még különbö
erőfeszítések, és a sajtóban megjelenő hírek
végül 2010 elején lemondott a jelöltségről. 

 

 

A Magyar Szocialista Párt elnökének írt nyílt levelem, valamint az azt követően 
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összefüggésben, amelyből egyértelműen kiderül a magyar szocialista mozgalom megújulására, az MSZP 

megerősödésére, valamint tágabb értelemben a progresszív, demokratikus mozgalmak politikai 

 

. rész – Választások és kiválasztások I.  

Az előző rész végén arról írtam, hogy az MSZP Budapesti Elnöksége 2009. decemberében éppen a párt miniszterelnök
e hívta össze a Budapesti Párttanácsot, mégpedig azzal a feladattal, hogy az aktuálisan pozícióban, 
ben és a fővárosi önkormányzatban is pozícióban, és már a 2010

i választások önkormányzati listájára is bebetonozza. Tették ezt annak ellenére, hogy több 
két szervezet vagy fórum pedig kevésbé látványosan sürgette a 

történt: Hagyó Miklós 
írt egy levelet. Függetlenül attól, hogy mi a levél 
végső mondanivalója, nem kerülhető meg, hogy 
ez a levél a szocialisták közéleti felelősségét és 
erkölcsi tisztaságának követelményét hónapok 
óta feszegető budapesti párttagság 

– írja 
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zűrös ügyekben való részvételét firtató 
felvetéseket a szocialisták budapesti táborát ért 
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jelölők között a Budapesti Központi 
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Havas Szófia a pártszervezet helyett és nevében 
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17 a fővárosi lista első 10 helyén kívánta 

botrányos ügyekkel 
akkori főpolgármester-

derült ki, 
pen szereztek kerületi 

pozíciókat Hagyó korábbi munkatársai, 
bizalmasai, és az ő személyes támogatását bíró 

ami bizonyos mértékben 

Hagyó tehát, ha nem is lépett le, de hátrébb 
sok listáján. 

(Később aztán le kellett venni, de ez már egy 

sak nagy erőfeszítések árán, és csak az 
MSZP Országos Elnökségének határozott 
közbelépésére sikerült elérni, hogy a 

elhalasszák egy héttel az ominózus párttanácsi ülést. Az MSZP Kongresszusa 2009. december 12.
jelöltjének megválasztotta Mesterházy Attilát, ám a listán 2010 elején még változtatni 

A háttérben nyilvánvalóan voltak még különböző erőfeszítések, erőlködések és alkuk, de sokáig semmi sem változott. Óriási 
erőfeszítések, és a sajtóban megjelenő hírek,  – melyek között sok tendenciózus és hazug is volt 

 

ően erre a honlapra felkerült 

írások és dokumentumok korlátlanul idézhetők és ismertethetők, de csak és kizárólag olyan 

összefüggésben, amelyből egyértelműen kiderül a magyar szocialista mozgalom megújulására, az MSZP 

mozgalmak politikai sikerére 

Az előző rész végén arról írtam, hogy az MSZP Budapesti Elnöksége 2009. decemberében éppen a párt miniszterelnök-jelölő 
e hívta össze a Budapesti Párttanácsot, mégpedig azzal a feladattal, hogy az aktuálisan pozícióban, 
ben és a fővárosi önkormányzatban is pozícióban, és már a 2010-es parlamenti listán is nyerő 

i választások önkormányzati listájára is bebetonozza. Tették ezt annak ellenére, hogy több 
két szervezet vagy fórum pedig kevésbé látványosan sürgette a budapesti „élgárda” személyi 

párttanácsi ülést. Az MSZP Kongresszusa 2009. december 12.-én döntött a 
t, ám a listán 2010 elején még változtatni 

ző erőfeszítések, erőlködések és alkuk, de sokáig semmi sem változott. Óriási 
sok tendenciózus és hazug is volt –, következtében Hagyó Miklós 
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A kitűnő Mihancsik Zsófia 2010. januárban még fájdalmas írással szólított fel az MSZP támogatására. Az írás előbb a Magyar 
Narancsban, majd a galamus.hu oldalon is megjelent. Ebben nagyon keménykritikával illeti az MSZP-t, de végül a következőket 
írja: 

Meggyőződésem, hogy egy felelős állampolgárnak a választásokon részt kell vennie, ami engem illet, én magamévá teszem a 
francia elnökválasztás első fordulója után elterjedt szlogent, még akkor is, ha a korabeli egyenlet mindkét oldala túlzó (hiszen 
már a franciáknál is az volt, de hát ez a szlogenek természete): „Votez l’escroc, pas le facho!”, azaz „A csalóra szavazz, ne a 
fasisztára!” Amit megfontolásra ajánlok minden elbizonytalanodott liberális és baloldali honfitársamnak. 

Ezt a fontos és felelős megszólalást egy későbbi alkalommal még fogom idézni. 

De nem mindenki osztotta Mihancsik Zsófia álláspontját. A következő is a galamus.hu portálon jelent meg egy másik kitűnő 
szerző tollából, és azt hiszem, az MSZP korábbi választói között ez a vélemény terjedt el inkább:  

„Egyszerűen már politikai taktikából sem szavazok olyanokra, akik nem az én eseteim. Legyenek köztük mégoly hasznos vagy 
rendes emberek is, akár. Egyszerűen azért, mert ma már semmi sem győz meg engem arról, hogy az ország érdeke a kisebbik 
rossz hatalomban tartása volna. Ha ebben a hatalomban mindig ugyanazt a kisebbik rosszat erősítem, ebben az országban 
sosem fog megváltozni semmi. Az én életem pedig véges, és főként az enyém; szeretném megőrizni a morális tisztaságomat. 
Komolyan veszem magamat és a szavazatomat – ennyi.” 

Hát igen, mi, szocialisták, még a szimpatizánsainknál, a potenciális választóinknál is sikeresen leküzdöttük magunkat a „kisebbik 
rossz” kategóriájába!  

Hagyó fentebb leírt, akkor még nem teljes visszalépése kapcsán többen gratuláltak nekem, megpróbálták az én 
megnyilatkozásaim pozitív eredményeként értelmezni az ő visszalépését. Pedig erről szó sem volt, Hagyó Miklós nem az MSZP-n 
belüli szervezkedéséért, nem és hatalmi pozíciók megszerzéséért kellett visszalépjen, hanem a fővárosi botrányok miatt, - amiről 
én soha véleményt nem mondtam, sőt, inkább azért drukkoltam, hogy a vádak bizonyuljanak alaptalannak. Mindig a politikai 
felelősség kérdését feszegettem, utalva természetesen a hírekre, és nem korlátozva a politikai felelősség kérdését csak a 
hírekben főszereplő Hagyóra.  

A sok „gratuláció” arra késztetett, hogy egy tisztázó levelet írjak a párt elnökének.  

 



 

De tulajdonképpen már semmi 
sem tudott változtatni a 
szocialisták iránt összeomlott 
választói bizalom tragikus 
helyzetén. A legfájóbb, hogy a 
baloldali progresszió tudatos, 
felkészült, elkötelezett, közéleti 
szerepet és nyilvános 
megszólalást is vállaló képviselői 
is elfordultak az MSZP-től.  

A fővárosi MSZP ezzel a területi 
listával vágott neki az 
országgyűlési választásoknak: 

 

 
Már a két forduló között jelent meg, de már nem változtatott az eredményen a Magyar Narancs 
cikke Hagyó Miklósról „A hatalombróker” címmel.
sokat emlegetett szállóigét az írás.) A cikk sok mindent 
megfogalmaztam, új összefüggéseket is feltár. Talán annyit
birtokában hasonló eredményre jutottak. Iszonyú felelőtlenség, hogy a pártvezetés sem Budapesten, 
sem országosan nem figyelt oda, nem reagált a jelzéseinkre, felvetéseinkre.
 (http://m.magyarnarancs.hu/belpol/hagyo_miklos_fovarosi_felemelkedese_es_bukasa_
_a_hatalombroker-73607/?pageId=39 )  

 

Időközben a Fővárosi Ítélőtábla jogerősen elutasította 200 magánszemély keresetét Gyurcsány Ferenc és Veres Jáno
kapcsolatban indítottak pert, hogy 2006-ban, úgymond, elhallgatták, ill. a meghamisították makrogazdasági/költségvetési 
adatokat. A per során némi szakmai háttér-segítséget nyújtottam a közreműködő ügyvédeknek, majd a bíróság
számára kedvező döntését követően március 18.
hogy az adathamisításra vonatkozó otromba fideszes rágalmat a korábbi szakmai cáfolatok, a 2009. januárjában Orbán Viktornak 
írt nyílt levelem, valamint a bírói ítélet birtokában sikerült 
még szerepe. Azt mindenesetre már most 
Parlamentben ismertette jövendő kormányának programját
kormány „több alkalommal meghamisította a költségvetési adatokat.”
írásommal, amely a Népszava 2010. június 1-

Az MSZP a választások után felmenő rendszerű tisztújításba fogott, és meghirdette a párt megújítására vonatkozó szándékát. Eg
ilyen szégyenletees bukás után mást nem is tehetett volna, ám a megújítás 
eltérőek voltak a vélemények.  

A Budapesti Központi Pártszervezet június 2.
észervetelekre azt javasoltam Havas Szófiának, hogy ne 
összehívott tisztújító taggyűlésre – hosszas agitáció után 
tapasztalatokkal rendelkező, felkészült és magas erkölcs
taggyűlés napján, fontos, eléhalaszthatatlan családi ügyek miatt külföldön tartózkodott. Ez nem cserencsés
megválasztását elvben nem akadályozta volna. 

két forduló között jelent meg, de már nem változtatott az eredményen a Magyar Narancs 
cikke Hagyó Miklósról „A hatalombróker” címmel. (Ha a Fidesz kaszárnya, az MSZP kupleráj – idézi a 
sokat emlegetett szállóigét az írás.) A cikk sok mindent visszaigazol, amit én korábban 
megfogalmaztam, új összefüggéseket is feltár. Talán annyit jelez, hogy mások, más információk 

dményre jutottak. Iszonyú felelőtlenség, hogy a pártvezetés sem Budapesten, 
sem országosan nem figyelt oda, nem reagált a jelzéseinkre, felvetéseinkre. 

http://m.magyarnarancs.hu/belpol/hagyo_miklos_fovarosi_felemelkedese_es_bukasa_-

Időközben a Fővárosi Ítélőtábla jogerősen elutasította 200 magánszemély keresetét Gyurcsány Ferenc és Veres Jáno
ban, úgymond, elhallgatták, ill. a meghamisították makrogazdasági/költségvetési 
segítséget nyújtottam a közreműködő ügyvédeknek, majd a bíróság

kedvező döntését követően március 18.-án a Klubrádió adásában ismertettem az összefüggéseket. Úgy gondoltam, 
hogy az adathamisításra vonatkozó otromba fideszes rágalmat a korábbi szakmai cáfolatok, a 2009. januárjában Orbán Viktornak 

elem, valamint a bírói ítélet birtokában sikerült végleg felszámolni. Nem így történt, s ennek a jelen történetben is lesz 
már most érdemes megemlíteni, hogy Orbán Viktor kijelölt miniszterelnök

rtette jövendő kormányának programját nem mulasztotta el megismételni azt a rágalmat, hogy 
kormány „több alkalommal meghamisította a költségvetési adatokat.” Erre reagáltam Bűnbeesés után c. publicisztikai 

-i számában jelent meg. (http://www.nepszava.hu/articles/article.php?id=304246

Az iszonyú választási bukás után, a következő napon jelent meg a fővárosi MSZP 
május 1.-re mozgósító plakátja. Horváth Csaba, főpolgármester
már mint az MSZP főpolgármester-jelöltje mosolygott ránk és meglepetést ígért 
az elkeseredett szocialistáknak.  

A meglepetés nem is maradt el, a plakáton feltüntetett jó hír azonban inkább 
kétségeejtő volt: mint kiderült Horváth és a fővárosi MSZP
megkezdte az őszi önkormányzati választások kampányát, és ennek fő 
üzeneteként ingyenes tömegközlekedést ígért a budapestieknek. Mindenki 
tudta, hogy a BKV szörnyű gazdasági helyzetben van
elképzelése volt a picgazdaság működéséről és a tényleges helyzetről, finoman 
szólva is bődületes baromságnak tarotta ez a „jó hírt”. Elképzelni nem tudom, 
hogy miféle szakmai háttér lehet egy ilyen hiteltelen kampányfogás mögö
nekem – és még sokunknak – égett a pofánk tőle. 

Az MSZP a választások után felmenő rendszerű tisztújításba fogott, és meghirdette a párt megújítására vonatkozó szándékát. Eg
után mást nem is tehetett volna, ám a megújítás cseppet sem mellékes részletkérdéseiben nagyon 

únius 2.-án tartott taggyűlésén, utalva az általam a korább
észervetelekre azt javasoltam Havas Szófiának, hogy ne jelöltetesse magát ismételen a pártszervezet elnökéne

hosszas agitáció után – többen egy másik, alternatív jelöltet is tudtunk állít
tapasztalatokkal rendelkező, felkészült és magas erkölcsi elveket követő párttagunkat. Egyetlen probléma volt, hogy az illető a 
taggyűlés napján, fontos, eléhalaszthatatlan családi ügyek miatt külföldön tartózkodott. Ez nem cserencsés
megválasztását elvben nem akadályozta volna.  
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két forduló között jelent meg, de már nem változtatott az eredményen a Magyar Narancs 
idézi a 

visszaigazol, amit én korábban 
hogy mások, más információk 

dményre jutottak. Iszonyú felelőtlenség, hogy a pártvezetés sem Budapesten, 

Időközben a Fővárosi Ítélőtábla jogerősen elutasította 200 magánszemély keresetét Gyurcsány Ferenc és Veres János ellen. Azzal 
ban, úgymond, elhallgatták, ill. a meghamisították makrogazdasági/költségvetési 
segítséget nyújtottam a közreműködő ügyvédeknek, majd a bíróságnak az alperesek 

án a Klubrádió adásában ismertettem az összefüggéseket. Úgy gondoltam, 
hogy az adathamisításra vonatkozó otromba fideszes rágalmat a korábbi szakmai cáfolatok, a 2009. januárjában Orbán Viktornak 

Nem így történt, s ennek a jelen történetben is lesz 
kijelölt miniszterelnökként, amikor a 

nem mulasztotta el megismételni azt a rágalmat, hogy az előző 
Erre reagáltam Bűnbeesés után c. publicisztikai 

http://www.nepszava.hu/articles/article.php?id=304246 ) 

Az iszonyú választási bukás után, a következő napon jelent meg a fővárosi MSZP 
átja. Horváth Csaba, főpolgármester-helyettes, ekkor 

jelöltje mosolygott ránk és meglepetést ígért 

A meglepetés nem is maradt el, a plakáton feltüntetett jó hír azonban inkább 
lt: mint kiderült Horváth és a fővárosi MSZP-s csapat május elsején 

nyzati választások kampányát, és ennek fő 
üzeneteként ingyenes tömegközlekedést ígért a budapestieknek. Mindenki 
tudta, hogy a BKV szörnyű gazdasági helyzetben van, mindenki, akinek minimális 
elképzelése volt a picgazdaság működéséről és a tényleges helyzetről, finoman 
szólva is bődületes baromságnak tarotta ez a „jó hírt”. Elképzelni nem tudom, 
hogy miféle szakmai háttér lehet egy ilyen hiteltelen kampányfogás mögött, de 

 

Az MSZP a választások után felmenő rendszerű tisztújításba fogott, és meghirdette a párt megújítására vonatkozó szándékát. Egy 
cseppet sem mellékes részletkérdéseiben nagyon 

, utalva az általam a korábban felvetett kritikai 
jelöltetesse magát ismételen a pártszervezet elnökének. A június 15-re 

jelöltet is tudtunk állítani: egy nagy 
i elveket követő párttagunkat. Egyetlen probléma volt, hogy az illető a 

taggyűlés napján, fontos, eléhalaszthatatlan családi ügyek miatt külföldön tartózkodott. Ez nem cserencsés bár, de a 
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Havas Szófai ttermészetesen indult az elnöki posztért, ezért egy levelet akartam szétküldeni a pártszevezet tagjainak. A levelet 
megküldtem a BKP alelnökének, – Marsovszky Balázsnak. Igen annak, akit ebben az időszakban első fokon már több mint két év 
börtönre ítéltek a Zuschlag-ügy hatodrendű vádlottjaként. Ám Marsovszky, – rendkívül szokatlan módon, hiszen más leveleket 
gyakorta szétküldött a pártszervezet tagjainak –, megtagadta a levelem továbbítását! Meggyőződésem, hogy nem önállóan, 
hanem Havas utasítására. 

Ezt a levelet, amely végül rendkívül fontos szerepet játszott az MSZP-hez való viszonyom alakulásában, most teljes 
terjedelmében közlöm.    

A Magyar Szocialista Párt 
Budapesti Központi Pártszervezetének 
tagjai részére 
 
H e l y b e n 
 
            Kedves Barátaim! 

            Június 2-iki taggyűlésünkön azt javasoltam szervezetünk jelenlegi elnökének, Havas Szonjának, hogy ne jelöltesse magát 
ismételten elnöknek.  Szonja ezt a javaslatot visszautasította, így szükségesnek tartom, hogy felvetésemet részletesebben is 
kifejtsem. 

            Mindenekelőtt szeretném rögzíteni, a taggyűlésen elhangzottakkal szemben nem gyűlölöm Szonját. Valóban ellenzem, 
hogy bármiféle tisztséget kapjon, de ennek nem személyes érzelmek, hanem az MSZP működésével kapcsolatos jogos elvárásaim 
és a Budapesti Elnökséggel szembeni határozott kritikai pozícióm az oka. 

            A történet 2009. szeptember 29-étől indul: ekkor fogadott el az alapszervezetünk, – az én előterjesztésemben –, egy 
Felhívást. Ebben, utalva a BKV-botrányokra, úgy fogalmaztunk, hogy  „…azok közül, akik a Magyar Szocialista Párt színeiben és 
megbízásából, a mi kezdeményezésünkre és a baloldali választók szavazataival a Fővárosi Önkormányzat felelős, meghatározó 
pozícióiba jutottak, - és nem mellesleg egyúttal képviselői a Magyar Országgyűlésnek is -, többen nem tudtak a szocialisták által 
vállalt és minden magyar választópolgár által joggal elvárható gondossággal megfelelni választott tisztségüknek.  Nem 
vitatható, hogy a kialakult helyzet politikai következményei árnyékot vetnek a Magyar Szocialista Pártra, - függetlenül attól, hogy 
ezen párttársaink bárminemű jogi felelőssége fennáll-e vagy sem. A helyzet súlyosságát jelzi, hogy a fővárosi események az egész 
országban ellenérzést váltottak ki mindannyiunkkal, azaz a magyar szocialistákkal szemben.

[1]
” 

            A Felhívás végén pedig kezdeményeztük, hogy „a Magyar Szocialista Párt budapesti tagjai ismételten tekintsék át a 2010. 
évi országgyűlési választásokra már egyszer jóváhagyott budapesti jelölteket, és a Fővárosi Önkormányzat gazdasági 
társaságainál történtekért politikai felelősséggel tartozók helyett etikailag kifogástalan, szakmai és politikai felelősség 
vállalására alkalmas, az MSZP helyi és országos képviseletére valóban méltó jelölteket állítsanak.” 

            Havas Szonja nem csak országgyűlési, hanem fővárosi önkormányzati képviselő is ugyan, de mégcsak nem is 
feltételezhető, hogy bármiféle közvetlen felelőssége lehetne a BKV ügyeiben. Felelőssége legfeljebb politikai lehet, mivel ott volt 
az Önkormányzat MSZP-frakciójában, és feltehetően sok mindenről tudhatott. Viszont ő volt az, aki a taggyűlésünkön 
megpróbálta a Felhívás elfogadását megakadályozni. A vezető káderek hátraléptetéséről szóló vitában még azt is kijelentette, 
hogy „ők a legjobbak”, majd ügyrendi kifogásokat tett, végül látva, hogy kisebbségben marad, közvetlenül a szavazás előtt más 
elfoglaltságára való hivatkozással hirtelen elrohant.  

            Alapszervezetünk taggyűlése a Felhívást többségi szavazással elfogadta. 

            A Budapesti MSZP Elnökség, amely személy szerint közvetlenül érintett volt a területi választási listában, a 
kezdeményezést, - mielőtt még az a fővárosi párttagság között ismertté válhatott volna -, rövid úton elutasította. Az elutasító 
döntést a Párttanács hozta ugyan; de néhány körülmény elgondolkodtató. 

            Az egyik ilyen körülmény például az, hogy Havas Szonja mások előtt elhatárolódott a saját alapszervezetének a 
döntésétől. Ez már finoman szólva is aggályos: miért kell neki mentegetőznie egy korrekt, elvszerű taggyűlési döntés miatt? És a 
szervezet elnökeként miért nem a szervezet döntését képviseli? És elgondolkodtató az is, hogy, – mint ezt később megtudtam -, 
legalább két olyan eset volt, amikor a Párttanács tagjait egzisztenciálisan megfenyegették, vagy egzisztenciális fenyegetettségük 
miatt távol maradtak a döntéstől. Ez ugyancsak sokat mond a budapesti MSZP viszonyairól.  

 

 

                                                                 
[1]

 Ez utóbbi alátámasztja, hogy alaptalan volt Szonjának az a múlt alkalommal tett megjegyzése, hogy csak az áprilisi választásokon lemaradt 
vidéki képviselő-jelöltek hivatkoztak volna a fővárosi ügyekre, hiszen alapszervezetünk felhívása már múlt szeptemberben jelezte ezt a 
problémát.    
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            Az alapszervezetünk által támogatott kezdeményezést követően többen megkerestek, és felhívták arra a figyelmemet, 
hogy az MSZP Budapesti Elnöksége tájékán sokkal rosszabb a helyzet, mint gondolnám. Emlékeztem arra is, amire egy független 
politológus hívta fel a figyelmünket egy szűk körű pártrendezvényen: Hagyó Miklós saját hálózatot épít a pártban és a párt fölé. 
Amikor aztán elég információm volt, felszólaltam a Baloldali Tömörülés zárt ülésén, és sok mindent eléjük tártam. A platform 
országos gyűlése vastapssal fejezte ki egyetértését, és az eset ki is szivárgott.   

            Ezt követően aztán magam is meggyőződhettem a Hagyó-féle maffia működéséről: rövid úton engem is megfenyegettek, 
hogy könnyen elveszíthetem az állásomat.  

            A platform ülését követően többen megkerestek, és újabb és újabb információkat mondtak nekem a budapesti MSZP-
elnökség ügyeiről. Ezidőtájt kérdeztem meg Havas Szonját a Parlament folyosóján, hogy vajon Burány Sándor budapesti elnök 
miért tűri ezt a folyamatot. Szonja reakciója döbbenetes volt: szó szerint azt válaszolta, hogy „a Burányt megvették kilóra”. Ezt a 
történetet aztán, úgy ahogy volt, elmondtam azon a november 4-iki taggyűlésen, amelyen vendégünk volt Burány Sándor 
budapesti MSZP-elnök.  

            Elfogadom: fellépésem rendkívül szokatlan volt. Elfogadom azt is, hogy rendkívül kellemetlen volt, még ha nem is kell 
Szonja válaszát szó szerint érteni. A történtek után nem is várom, hogy Havas Szonja bármiféle szimpátiával tekintsen rám. De az 
éles konfliktusunk itt kezdődött: én határozott fellépést vártam el tőle a pártellenes szervezkedéssel szemben, de Szonja ebben 
nem bizonyult partnernek. Én azt vártam tőle, hogy ha a hátuk mögött elítél, megvet, leszól valakiket, akkor a nyílt színen 
legalább ne mutassa magát az ő feltételen támogatójuknak. Ezt a kétszínű magatartást én nem tudom tolerálni. És végül, de nem 
utolsó sorban, azt vártam tőle, hogy a pártszervezet elnökeként a szervezet álláspontját képviselje a felsőbb pártszervek 
irányában, és ne annak az ellenkezőjét, de ebben is csalatkoznom kellett. Nekem? Azt hiszem, ez mindnyájunknak csalódás.  

            „Corpus delicti”-nek tekintem azt az összeállítást, amelyet már egy korábbi taggyűlésünkön bemutattam. A 
főpolgármesteri posztra, valamint a fővárosi önkormányzati listára novemberben összeállított, un. 2. körös javaslatról van szó. 
Ebben pedig az szerepel, a mi alapszervezetünk főpolgármesternek jelölte Horváth Csabát, és a lista 2-10., többé-kevésbé befutó 
helyein kívánja szerepeltetni Hagyó Miklóst, Burány Sándort, Molnár Zsoltot, stb. – és mellesleg Havas Szófiát is. Tényleg? Volt 
erről egyáltalán szó valamelyik taggyűlésen? Nem éppen arról szólt a tavaly szeptemberi alapszervezeti döntésünk, hogy pont 
ezeknek az uraknak hátrébb kellene lépniük? Nem azt a követelményt hangoztattuk-e minden későbbi alkalommal is, hogy 
politikai felelősség szigorúbb, mint a büntetőjogi? (És akkor még nem sejtettük, hogy ez utóbbi is fel fog merülni: a gazdasági-
politikai polip névadója ma már előzetes letartóztatásban van. És azt sem sejtettük, hogy Horváth Csaba majd politikailag és 
közgazdaságilag milyen dilettáns „jó hírrel” fogja meglepni a közvéleményt idén május 1.-én.)  

            November közepén úgy döntöttem: nem hallgatok tovább. Szemmel láthatóan a budapesti vezetés a nyári kudarcos 
puccskísérlete után ismét készült valamire a decemberi kongresszus előtt. November 16.-án „Egységek és kétségek” címmel 
véglegesítettem a Hagyó-hálózatról szóló publicisztikai írásomat, és a múlt taggyűlésen ismertetett körülmények között 
szétküldtem és szétosztottam. Azóta ennél részletesebb leírások is megjelentek Hagyóról és a csoportjáról, figyelmetekbe 
ajánlom a Magyar Narancs április 22-iki számában „A hatalombróker” címmel megjelent írást. 
(www.magyarnarancs.hu/index.php?gcPage=/public/hirek/hir.php&id=21220)  

            A történet kapcsán több kérdés is felmerül. Mindenekelőtt: igazat írtam vagy valótlant? Túl azon, hogy már a fenti tömör 
összefoglalóból is látszik, hogy minderre kézzelfogható bizonyítékok vannak, a legfontosabbnak mégis azt tartom, hogy soha, 
senki nem cáfolt, soha senki nem vitatott egyetlen állításomat sem. (Szonja becsületére legyen mondva: még ő sem.)  Mára már 
nem lehet vitatni, hogy a történtek az én felvetésemet és pártszervezetünk helyes és megalapozott kezdeményezését igazolják. 

            És a legfontosabb: hogyan viszonyul ez a történet az MSZP egységéhez, a párt megújításához, a magyarországi baloldal 
jövőjéhez? 2009. novemberében az „Egységek és kétségek” című publicisztikámban erről ezt írtam: 

            „Ha a baloldal és a szociáldemokrácia a fővárosban foglyává válik egy öncélú és önérdekű politikai maffiának, akkor az 
hosszú időre visszavetheti a magyar baloldal történelmi esélyeit. A Hagyó Miklóshoz és társaihoz köthető klikknek idény nyáron 
már volt egy elvetélt kísérlete az MSZP Országos Elnökségének rapid megbuktatására. Egy ilyen, végső soron a Magyar 
Szocialista Párt egészét is veszélyeztető kelevény felszámolását nem lehet a pártegységre való hamis hivatkozással megállítani. 
Az elvek és értékek melletti közös kiállás egységét nem lehet összetéveszteni a megtévedtek, az akarnokok, a zsarolható politikai 
businessman-ek megtűrésével, „a hatalombrókerekkel és listamanipulátorokkal” vállalt cinkossággal. Az MSZP-ben pártegységet 
a szociáldemokrata értékek megjelenítésére kell szervezni, – és az azokat sikeresen képviselő, az etikai normákat betartó, a párt 
belső demokráciáját tisztelő politikusok köré kell felépíteni! Ezt a pártegységet én is vállalom, ezt a pártegységet én is 
képviselem. És bízom benne, hogy a pártszervezetek és párttagok többsége is, – kényszeredett és végiggondolatlan 
hűségnyilatkozatok helyett –, ezt az egységet kívánja megvalósítani.” 

Amikor írtam, amikor szóltam, akkor magam mögött éreztem sokakat, akik hasonlóan gondolkodtak, akik bíztattak, akik 
segítettek, akik támogattak. Nem utolsó sorban titeket, alapszervezetünk tagjait, akik szeptemberi támogató szavazatotokkal 
magatok is képviseltétek ugyanezeket a morális követelményeket.     
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 Időközben súlyos vereséget szenvedtünk a választásokon, és párttagság az MSZP megújítását határozta el. Politikailag, 
szervezetileg, morálisan és személyileg. Elfogadhatatlan, hogy a fővárosi MSZP vezetése ebből ki szeretné vonni magát. 
Elfogadhatatlan, hogy a történtek után Havas Szófia, aki parlamenti képviselő is volt, fővárosi képviselő is volt, tagja volt az MSZP 
Országos Választmányának, és még sok fórumon, szervezetben és tagozatban vállalt szerepet, most úgy gondolja, hogy a 
változás igénye éppen őt nem érinti.  

Sajnálom, hogy Szonja nem állt mellénk, nem állt pártszervezetünk mellé. Mint ahogy sajnálom, hogy múltkor nem 
fogadta meg a tanácsomat, és jelöltetni kívánja magát. Ezzel arra kényszerített, hogy részletesen kifejtsem és indokoljam, miért 
ellenzem a jelölését. Arra kényszerített, hogy az alapszervezet elé tárjam azokat az eseményeket, azt a folyamatot, azokat az 
összefüggéseket, amelyek alátámasztják a jelölésével és funkcióvállalásával kapcsolatos ellenvéleményemet.  

            De szükségesnek tartom hangsúlyozni: véleményem szerint Szonja nem tagja, nem részese a Hagyó-klánként emlegetett 
csoportnak. Szonja csak külső támogató. Ő csak az erő mellé állt, és nem a politikai tisztesség mellé, nem az erkölcsi tisztaság 
mellé. A jelölési listákban való személyes érdekeltsége fontosabb szempont volt számára, mint az MSZP társadalmi presztizse.   

 Tudom, hogy mindaz, amit leírtam, egyoldalú. Nem összetett és arányos értékelése egy embernek, nem hiteles és 
sokoldalú jellemzése egy politikus tevékenységének. Ám elég ahhoz, hogy alátámassza a jelölésével kapcsolatos 
ellenvéleményemet: az MSZP megújításának folyamatában, amikor a megújítás morális és etikai indítékai különösen 
hangsúlyosak, Havas Szonja nem lehet egy kerületi jogosítványokkal rendelkező szervezet elnöke, és ne képviseljen minket a 
párt Országos Választmányában sem.   

            Kérem, hogy fogadjátok el az érveimet, ne jelöljétek, és ne támogassátok. Nem dől össze a világ, ha nem őt választjuk meg 
e tisztségekbe.    

            És még néhány egyéb kérdés, amely alapszervezetünket és a budapesti MSZP-vezetést egyaránt érinti. 

1.         Szervezetünk elnökségébe és a felsőbb pártszervekben való képviseletre olyan embereket kell válasszunk, akik 
egzisztenciálisan nem befolyásolhatók, akik független és értékelvű emberek. Akik minket és az általunk vallott politikai 
szempontokat és magas erkölcsi követelményeket akarják és tudják képviselni akkor is, amikor ez nem könnyű feladat, amikor ez 
konfliktusokkal és ütközésekkel járhat. Ezért javaslom, hogy ezekre a posztokra most ne jelöljünk és ne válasszunk meg 
olyanokat, akik bárminemű fővárosi intézménynél, iskolánál, kórháznál, közszolgáltatónál dogoznak. Mint azt a korábbi 
esetekből is tudhatjuk, aki bármiféle fővárosi intézménynél dolgozik, kiteheti magát egzisztenciális zsarolásnak; ez pedig az MSZP 
megújításának gátja lehet. Ha engem, aki a Pénzügyminisztérium miniszteri kabinetjében dolgoztam, elért a Hagyó-klán 
egzisztenciális fenyegetése, akkor egy fővárosi intézmény beosztott dolgozója ezerszer annyira ki van téve ennek. Javaslatom 
ezért nem csak az MSZP érdekeit, hanem az ő védelmüket is szolgálja. 

2.         Javaslom, hogy kötött mandátumot adjunk mindazoknak, akik a budapesti párttanácsban ill. a Kongresszuson képviselni 
fognak minket.  A zárt mandátum személyi követelményei között legalább annak kell szerepelnie, hogy semmilyen párt- vagy 
önkormányzati tisztségre nem támogatható Burány Sándor, Horváth Csaba és Molnár Zsolt. A fővárosi történésekben az ő 
politikai felelősségük vitathatatlan. Ha tudtak azokról a zűrös ügyekről, amelyekről ma már mindannyian tudunk, akkor ők 
vállalhatatlanok az MSZP számára bármiféle politikai-közéleti szerepben vagy pártfunkcióban, ha pedig nem tudtak, akkor 
alkalmatlanok ilyen posztra.   

            Nem gondolom, hogy „ez a harc lesz a végső”. Hagyó már nincs, de a polip még itt van. Ha valóban meg akarjuk újítani az 
MSZP-t, ha meg akarunk szabadulni a hatalombrókerektől és lista-manipulátoroktól, akkor nekünk is lépnünk kell. Ha azok, akik 
amortizálódtak, - akár saját tevékenységük, akár mások miatt -, nem állnak félre maguktól, akkor a Magyar Szocialista Párt és a 
magyar baloldal érdekében fel kell vállalnunk, hogy ütközünk velük.  

            Van más megoldás?  

Budapest, 2010. június 8. 

 

                                  Barátsággal és üdvözlettel 

                                                                                  Lázár András  

Mivel ezt a levelet az alelnök nem volt hajlandó szétküldeni, a helyszínen osztottam ki. És mivel volt másik jelöltünk is, aki távolt 
volt ugyan, de egy a pártszervezet tagjainak küldött levélben jelezte, hogy elfogadja a jelölést, valamint felvázolta elképzeléseit 
is, volt némi remény arra, hogy Havas Szófia sok éve tartó, és az utóbbi években nagyon ellentmondásossá vált elnöki 
tevékenységének véget tudunk vetni. 

De nem ez történt. 

Ugyanis a jelölést előkészítő bizottság egyik tagja a taggyűlés napjának délelőttjén megpróbálta elérni az alternatív jelöltet 
telefon, aki a külföldi autópályán éppen 140-es tempóban csak annyit tudott mondani a kezében tartott telefonba, hogy most 
nem tud beszélni. (Ezt később tudtuk meg.) A taggyűlés kezdetén pedig többektől, közöttük Havas Szófia részéről is, az hangzott 
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el, hogy az illető nem vállalja a jelölést. Kezünkben volt az alternatív jelölt levele, amiben az elnöki elképzeléseiről írt, s úgy 
beszéltek a reggeli telefonhívásról, mintha abban az illető utóbb megváltoztatta volna az álláspontját, - miközben a taggyűlés 
idején elérhetetlen volt! Még arra sem kaptunk lehetőséget, hogy a levelét felolvassuk! Havas így elérte, hogy ne legyen 
alternatív jelölt, elérte, hogy újra egyedüliként indulhasson a posztért! Így végül, elég sok ellenszavazattal bár, de június 15.-én 
ismét elnöke lett a Budapesti Központi Pártszervezetnek. 

Van a fenti levélnek egy mondata, amely most mellékesnek tűnik, ám később fontos szerepet kap, ezért kiemelem:  

Véleményem szerint Szonja nem tagja, nem részese a Hagyó-klánként emlegetett csoportnak. 

Ma ezt az állítást már nem merném ilyen határozottan leírni, de szükséges, hogy az olvasó később emlékezzék rá.  

És ami az alternatív jelölt nélküli választást illeti, 2012-ben lesz még egy hasonló eset, akkor is fel kell majd idézni a 2010-ben 
történteket.  

A Budapesti Központi Pártszervezet 2010. június 15-i taggyűlésén, mivel a változást igénylők által alelnöknek javasolt társunk 
Havas Szófia mellett nem volt hajlandó semmilyen szerepet vállalni, erre a posztra újra Marsovszky Balázs választották meg! 
Havas komoly kampánybeszédet tartott mellette, beszélt koncepciós vádakról, meg az ügyészség elfogultságáról, - valószínűleg 
nem is alaptalanul -, de mégiscsak elképesztő, hogy egy közvádas bűncselekmények vádjával első fokon, még nem jogerősen 
elítélt személyt az MSZP kerületi jogosítványokkal rendelkező szervezete úgy választ meg alelnökének, mintha semmi sem 
történt volna! 

Hagyó Miklóst ekkor már előzetes letartóztatásba vették, – az egész történet a tagság többsége számára felfoghatatlan volt. 
Csekély mentség, hogy elkeseredettség, zavartság uralkodott az MSZP tagságában, és ez nem segítette a higgadt, racionális 
gondolkodást.   

------ 

Legközelebb innen fogom folytatni. 

 

  

 


